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for jordkøbs]ån forhøjet med 200 kr. fra 
1 800 kr. til 2 000 kr., i særlige tilfælde 
med 500 kr. fra 2 000 kr. til 2 500 kr., 
medens maksimumsbeløbene for byggelån 
bl. a. under hensyn til stigningen i bygge- 
omkostningerne foreslås forhøjet med 5 500 
kr. fra 26 500 kr. til 32 000 kr. Det særlige 
tillæg til byggelånet på 2 000 kr. foreslås 
uændret, medens det særlige tillæg til bygge- 
lånet til dækning af udgifterne til supple- 
rende tekniske installationer foreslås for- 
højet med 500 kr. fra 2 000 kr. til 2 500 kr. 
Endelig foreslås tilskuddet til indløsning af 
ældre pantegæld i henhold til arbejderbolig- 
lovens § 12, stk. 3, forhøjet med 500 kr. fra 
2 500 kr. til 3 000 kr. 

Med uændret udlånsvirksomhed vil de så- 
ledes forhøjede lånesatser medføre et samlet 
anslået forbrug svarende til de foreslåede 
rådighedsbeløb, og de foreslåede forhøjelser 
af rådighedsbeløbene tager således ikke sigte 
på en øget aktivitet, men må udelukkende 
ses på baggrund af den fortsatte stigning i 
jordpriserne og byggeomkostningerne. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
de 2 lovforslag til det høje tings velvillige 
og hurtige behandling. 

Jeg har endvidere den ære for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændring 
af lov om bekæmpelse af flyvehavre. 

Forslaget er foranlediget af, at den nu- 
gældende lov indeholder bestemmelse om,at 
loven skal optages til revision i indeværende 
folketingsår. 

Der har været ført forhandlinger med 
landbrugsorganisationerne og andre interes- 
serede organisationer, og der er herunder 
givet udtryk for, at loven er et godt middel 
i bestræbelserne for bekæmpelsen af flyve- 
havren, men på nogle få punkter findes det 
dog ønskeligt at skærpe bestemmelserne lidt. 
Det drejer sig om pligt til efter høst at holde 
stubmarker fri for flyvehavreplanter ved 
bortlugning eller jordbehandling, om en 
udvidelse af pligten for en overdrager af 
jordbrugsarealer til at gøre erhververen 
bekendt med, at der forekommer flyvehavre, 
og om rensning af sække, der anvendes inden 
for jordbruget. 

Såfremt disse mindre ændringer gennem- 
føres, anses en fornyelse af revisionsbestem- 
melsen for unødvendig. 

Idet jeg i øvrigt kan henvise til bemærk- 
ningerne til lovforslaget, tillader jeg mig at 
anbefale forslaget til velvillig behandling i 
det høje ting. 

Endelig har jeg den ære for det høje folke- 
ting at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om indkøbsforeninger for mindre jordbru- 
gere. 

Da der ved loven af 24. februar 1960 blev 
stillet 25 mill. kr. til rådighed for udlån til 
indkøbsforeningerne over en 10 års periode, 
havde man regnet med, at disse midler ville 
være tilstrækkelige til at imødekomme det 
mindre landbrugs behov for yderligere 
kapital til investeringer i redskaber og 
maskiner m. m. 

Der har imidlertid været et hårdt pres 
på indkøbsforeningerne; jeg kan f. eks. 
nævne, at der i sidste regnskabsår er ind- 
købt over 2 000 traktorer til foreningernes 
medlemmer, og foreningerne har måttet give 
afslag til mange. 

Ved finansudvalgets velvilje har jeg fået 
tilslutning til at disponere over midlerne 
hurtigere end beregnet; således har jeg i 
september måned fået tilslutning til at 
disponere over de sidste 10 mill. kr., og de 
vil, så vidt jeg kan skønne, også hurtigt 
være opbrugt. 

De samvirkende danske Indkøbsforeninger 
har derfor anmodet om, at der stilles yder- 
ligere midler til rådighed på en sådan måde, 
at foreningerne kan opnå de lån, som 
garantikapital og reservefond berettiger til. 

Helt følge indkøbsforeningerne kan jeg 
ikke, men jeg finder det hensigtsmæssigt, at 
der bevilges yderligere 25 mill. kr., og at 
beløbet ikke bindes til en fordeling på hvert 
af finansårene, men kan udlånes, når der er 
behov for det. I øvrigt vil foreningerne efter- 
hånden få flere penge at arbejde med, når 
afdragene på de store indkøb i disse år kom- 
mer ind fra medlemmerne. Statslånene af- 
drages jo som bekendt over 30 år, mens 
medlemmerne kun har en afdragstid på 
fra 3 til 10 år. 

Endvidere har jeg fundet det ønskeligt 
at imødekomme en anmodning fra indkøbs- 
foreningerne om at få mulighed for inden for 
det forhøjede statslåns rammer at støtte den 
efter min mening heldige udvikling, der er 
sket i interessen for oprettelse af maskin- 
fællesskaber mellem flere landmænd. Det 
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foreslås derfor, at indkøbsforeningernes sam- 
virksomhed kan foretage indkøb til sådanne 
fællesmekaniseringsforeninger, således at der 
i alt skal kunne indkøbes for indtil 50 000 
kr. til den enkelte forening, dog højst for 
et beløb svarende til 5 000 kr. pr. medlem. 

Der vil herved skabes mulighed for en 
rationel udnyttelse af en maskinpark, en 
løsning på de mindre landbrugs mekanise- 
ringsproblemer, som jeg finder må støttes. 

Medens sikkerheden for lånene til fælles- 
indkøb af maskiner og redskaber til de lokale 
indkøbsforeninger stadig er betinget af, at 
De samvirkende danske Husmandsforeninger 
stiller garanti for 20 pet. af udlånsbeløbet, 
har jeg anset det for forsvarligt, hvad angår 
lånene til fællesmekaniseringsf oreningerne, at 
undlade denne garanti under hensyn til det 
i disse fællesmekaniseringsforeninger gæl- 
dende fulde solidariske ansvar. 

Man må anerkende det store arbejde, der 
især efter 1960-loven er udført i indkøbs- 
foreningerne. Det har vist sig, at der stadig 
er et stort behov for hjælp til landbrugets 
mekanisering, og jeg vil derfor gerne anbe- 
fale lovforslaget til tingets velvillige be- 
handling. 

Boligministeren (Carl P. Jensen): Jeg 
skal tillade mig for det høje folketing at 
fremsætte forslag til lov om ændringer i lov 
om byplaner. 

I de senere år har der kunnet konstate- 
res en mærkbar stigning i antallet af byg- 
geprojekter, som forudsætter nedrivning 
eller ændring af eksisterende bebyggelse. 
Dette indebærer risiko for en forringelse 
eller udslettelse af bydele og gadebilleder, 
som det for samfundet vil være af væsent- 
lig kulturel værdi at kunne bevare på grund 
af deres særpræg og arkitektoniske eller 
miljømæssige kvalitet. En sådan uønsket 
udvikling vil ikke i tilstrækkelig grad kun- 
ne modvirkes på grundlag af den gældende 
lovgivning. 

Forslaget tilsigter derfor at skaffe kom- 
munerne hjemmel til i tilfælde, hvor det 
er ønskeligt at bevare en samlet bebyggelse 
eller enkelte bygninger, som ikke i sig selv 
er fredningsværdige, men som er af betyd- 
ning for karakteren af en større helhed, i 
forbindelse med udarbejdelsen af en byplan 

for området at kunne modsætte sig ned- 
rivninger samt sådanne ombygninger og 
andré ændringer, som vil komme i strid 
med en bevaring. 

De kommunale organisationer har tiltrådt 
forslaget. 

Jeg skal i øvrigt ikke foretage nogen 
nærmere gennemgang af forslagets enkelte 
bestemmelser, men tillade mig at henvise 
til forslaget og bemærkningerne hertil, hvor 
der nærmere er redegjort for bestemmel- 
serne og deres baggrund. 

Hermed tillader jeg mig at anbefale lov- 
forslaget til det høje tings hurtige og vel- 
villige behandling. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Gustav Pe- 
dersen): Herved tillader jeg mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændrin- 
ger i lov om valg til folketinget. (Vederlag ,og 
pension for folketingets medlemmer). 

En ændring af den del af valgloven, der 
vedrører folketingsmedlemmernes vederlag, 
blev nødvendiggjort af de ændringer i dyr- 
tidsreguleringen, der i foråret 1961 blev fore- 
taget i lønnings- og pensionsloven for sta- 
tens tjenestemænd, som valglovens tilsva- 
rende bestemmelser i et vist omfang byg- 
ger på. 

Ved det foreliggende lovforslag er om- 
kostningstillæggene til folketingets medlem- 
mer forudsat bibeholdt uforandret, mens 
grundvederlaget er foreslået forhøjet med 
7 200 kr. til 27 300 kr. årlig. 

Det har herved været afgørende, at folke- 
tingsmedlemmernes aflønning ikke længere 
står i rimeligt forhold til arbejdets karakter 
og omfang, hvorved det bl. a. også må være 
af betydning, at folketingsarbejdets omfang 
er vokset så meget, at de indtægter, et 
folketingsmedlem kan bevare ved siden af 
vederlaget f. eks. fra privat virksomhed, er 
stærkt faldende. Under hensyn hertil har 
man ment, at en forhøjelse af den anførte 
størrelse vil være nødvendig, hvis den hid- 
tidige standard skal i holdes. 

Som en følge af den foreslåede forhøjelse 
af vederlaget vil medlemmernes pensions- 
bidrag komme til at udgøre et tilsvarende 
større beløb, og i betragtning heraf har 
man ment at kunne foreslå en udvidelse af 
pensionsskalaen, således at der bliver mu- 
lighed for en noget højere pension til de 


